
حكمت

روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5219 |  دو ش��نبه اول آب��ان 1396 | 3 صف��ر 1439 |  اذان ظه��ر: 11:49 |   |  
غروب آفتاب: 17:19 | اذان مغرب:37: 17 | نیمه شب شرعی:23:07 |      اذان صبح فردا: 04:55 | طلوع آفتاب فردا: 06:19 |

نما |  حسین  کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

   هادي عسگري
بعد از اعتراض سردبير نشريه »همشهري ماه« اين بار سردبير 
سابق همشهري اقتصادي نسبت به مواضع سياسي شهردار 
تهران در قبال مؤسسه مطبوعاتي همشهري اعتراض كرد. 
سید جواد س��یدپور با انتشار يادداشتي نس��بت به آنچه شهردار 
تهران و تیم جديدي كه همراه وي آمده بر سر مؤسسه مطبوعاتي 
همشهري مي آورند، اعتراض كرد و خواستار پايان يافتن رفتار هاي 
غیر مسئولانه شهردار نسبت به »همشهري« ش��د. بعد از آنكه 
محمد عبداللهي، سردبیر همشهري ماه در گفت و گو با »جوان« 
تغییرات در همشهري و آمدن تیم جديد را كه اكثراً فعالان حوزه 
سیاسي در رسانه هاي اصلاح طلب بودند، ناشي از نگاه سیاسي 
حاكم بر ش��هرداري دانس��ت، اين بار سید جواد س��یدپور در 
 يادداشتي با عنوان »چرا نجفي به مردم اطلاعات غلط مي دهد؟«  

از رفتارهاي سیاسي شهردار تهران به شدت انتقاد كرد.
 سیدپور مي نويسد: واقعیت اين است كه تمام چهار مجله اي كه 
تعطیل شدند، دقیقاً به خاطر ديدگاه هاي سیاسي سردبیرانشان 
حذف ش��دند و نه به خاط��ر زيان دهي، چون اگ��ر زيان دهي 
مجلات ملاك بود، باي��د اقدامات ديگري در دس��تور كار قرار 
مي گرف��ت. چرا سیاس��ی ترين خبرنگارها در ح��ال جذب در 
روزنامه همشهری هستند؟! قرار است در همشهری چه اتفاقی 
بیفتد. نجفی كه می گفت در شهرداری، سیاسی كاری نخواهد 

كرد. با اين خبرنگاران سیاسی چه برنامه ای دارد؟! 
اين فعال رس��انه اي ادامه مي دهد: جناب نجفي اهل رياضیات 
است و حتماً مي تواند اين مسئله ساده را حساب و كتاب كند 

تا متوجه شود مجلاتي كه تعطیل شدند، نقش بسیار ناچیزي 
در تولید زيان گروه مجلات همش��هري داش��تند و زيان جاي 
ديگري است. زيان ناشي از عملكرد مجله نیست، بلكه ناشي از 
سیاستگذاري اشتباهي است كه به سردبیران ديكته مي شود. 

سیدپور با اش��اره به میزان تیراژ نش��ريات همشهري و میزان 
فروش آنها، مقايسه جالبي از میزان برگشتي هاي اين نشريات 
انجام داده و عنوان مي كند: ماهنامه هاي خردنامه و همشهري 
ماه با تیراژ 2 هزار و 5۰۰نسخه منتشر مي شدند و اگر مجله اي 
مثل خردنامه يا همش��هري ماه فقط 3۰درصد بفروشد؛ يعني 

75۰ نسخه فروخته است. 
آنگاه كل برگشتي اين مجلات هزار و75۰ نسخه و كل برگشتي 
دانستنیها 7 هزار و 5۰۰ نسخه خواهد بود. با لحاظ عدم فروش 
7۰ درصدي اين مجلات باز هم مجله اي مثل دانس��تنیها در 
هر شماره 5 هزار و 75۰ نسخه بیش��تر از كل ماهنامه ها زيان 

برگشتي تولید مي كند.

سردبيرسابق همشهري اقتصادي:

اين همه جذب خبرنگاران سياسی در همشهری با چه هدفی است؟!

وحيد   مهري     ديده بان 

 برنامه تلويزيوني اي كه رهبر انقلاب
 هر هفته مي ديدند

مهدي همايونف��ر از همراهان 
شهید مرتضي آويني در گروه 
جهاد تلويزيوني بود و مسئول 
برنامه روايت فتح بعد از جنگ 
از علاقه رهب��ري به مجموعه 

روايت فتح خبر داد. 
همايونفر با ذكر خاطره اي از ديدار عوامل »روايت فتح« با رهبر 
انقلاب گفت: تماس گرفتند كه رئیس جمهور شخصاً مي خواهند 
با ش��ما ملاقات كنند. باز هم ما باورمان نمي شد. گفتیم ما اصلًا 
درخواست ملاقات نداده بوديم كه رئیس جمهور پذيرفته باشند. 
دوباره مس��ئول دفتر ايش��ان تكرار كرد كه خود ايشان شخصاً 
مي خواهند با شما ديدار كنند. بالاخره به آقا كه آن زمان در كسوت 
رياست جمهوري بودند، ارادت قلبي داشتیم. همگي مبهوت بوديم 

و به  هر حال به ساختمان رياست جمهوري رفتیم. 
موقعي كه خدمت آقا رفتیم، از روي كنجكاوي از مسئول دفترشان 
پرسیديم، آقاي رئیس جمهور چه كاري داشتند كه لطف كردند و 
ما را دعوت كردند؟ ايشان پاسخ دادند آقاي رئیس جمهور گفته اند 
»من دوست دارم با بچه هاي روايت فتح ديداري داشته باشم و اين 
بچه ها را ببینم. « در آن جلسه ايشان خیلي از ما قدرداني كردند. از 
عجايبي كه ايشان در آن جلسه فرمودند و در خاطرم مانده است 
و سال ها آويني از آن ياد مي كرد، اين بود كه گفتند: »شب هاي 
جمعه كه جلسه  سران سه قوه است، به اعضاي جلسه مي گويم 
كه چون روايت فتح رأس ساعت 9:3۰ شروع مي شود يا جلسه را 
زودتر برگزار كنیم كه با روايت فتح تداخل نداشته باشد يا بگذاريد 

كه من زودتر از جلسه خارج شوم. 
      

ساخت سريالي كودكانه در 150 قسمت
نويسنده كتاب »حكايت هاي كمال« 
درباره فیلمنامه اي كه  از روي كتابش 
در حال نگارش است، اينگونه توضیح 
داد كه اين س��ريال در ۱5۰ قس��مت 
ساخته مي ش��ود. محمد میركیاني، 
نويسنده كتاب »حكايت هاي كمال« 
درب��اره قصه هاي اين كت��اب كه قرار 
است به سريال تبديل شوند،گفت: پیش تولید اين سريال شروع شده 
و مجموعه »حكايت هاي كمال« قرار است در ۱5۰ قسمت ساخته 
شود كه البته ابتدا در 3۰ قسمت تولید مي شود و ادامه آن بستگي به 
موافقت مديران ارشد سازمان و توفیق سريال در مخاطب پذيري دارد. 
وي ادامه داد: تولید اين سريال به صورت اپیزوديك در شبكه كودك 
انجام مي شود كه در اين میان مركز سیمافیلم نقشي مؤثر، سازنده و 
حیاتي دارد و در هر قسمت يك داستان كامل داريم البته ممكن است 

بعضي از اپیزودها هم چند قسمتي باشد. 
      

واكنش فيلمساز ايراني به ترامپ 
محسن قرايي، كارگردان فیلم برگزيده 
جشنواره بوس��ان، در محل برپايي اين 
رويداد با تشكر ويژه از حامد بهداد، نسبت 
به اظهارات اخی��ر رئیس جمهور امريكا 
واكنش نش��ان داد. قرايي كه به همراه 
حامد بهداد - بازيگر س��د معبر- در اين 
رويداد شركت داش��ت، پس از دريافت 
جايزه بهترين فیلم جشنواره، از حامد بهداد به عنوان بازيگر اصلي فیلم و 
نیز برخي ديگر از همكارانش از جمله باران كوثري كه او را در ساخت اين 
فیلم ياري كرده بودند، قدرداني كرد. وي سپس گفت: دونالد ترامپ به 
خودش اجازه مي دهد به جاي مردم ايران حرف بزند، اما نمي داند كه ما 
مردم، او را دوست نداريم. فیلم »سد معبر« س��اخته محسن قرايي در 
بیست ودومین جشنواره بین المللي فیلم »بوسان« كره جنوبي كه 29 

مهرماه به پايان رسید، جايزه بهترين فیلم را كسب كرد. 
      

»انقلاب دوم« دي ماه كليد مي خورد
محسن علي اكبري، تهیه كننده سريال 
»انقلاب دوم« از تولید اين سريال در 
نیمه دي م��اه خبر داده اس��ت. وی 
توضیح داد: همزمان بازنگري فیلمنامه 
را جواد شمقدري و مهدي ارگاني در 
دس��ت دارم و كارهاي پیش تولید را 
انجام مي دهیم. طبق برنامه ريزي هايي 
كه كرده ايم، اواسط دي ماه اين كار را كلید مي زنیم. اين پروژه طبق 
سفارش معاونت سیما ساخته مي شود و طبق سیاست هاي جديد، 
آقاي میرباقري ج��زو پروژه هاي الف فاخر قرار گرفته اس��ت. اين 
تهیه كننده با سابقه گفته است: در حال حاضر در مرحله پیش تولید 
اين س��ريال به س��ر مي بريم. هنوز بازيگري براي اين كار انتخاب 
نكرده ايم. فعلًا لوكیشن هاي س��ريال را انتخاب مي كنیم. حوالي 
مش��هد، گنبد كاووس، مريوان وتهران لوكیش��ن هاي اصلي اين 
مجموعه هستند. 5۰ در صد از لوكیشن هاي اين كار در فضاي واقعي 
و 5۰ درصد ديگ��ر باتوجه به تاريخي بودن اي��ن كار در دكورهاي 

ساخته شده و فضاي پلاتويي ضبط خواهد شد.

   محمدصادق عابديني
س�ريال »عقي�ق« مص�داق ضرب المث�ل 
»نه ه�ر ك�ه س�ر تراش�د، قلن�دري داند« 
اس�ت؛ س�ريالي كه فضاي آن م�لال آوري 
ديالوگ هاي نچس�ب نويس�نده اش را بيش 
از پي�ش ب�ه خ�ورد بينن�ده اش مي ده�د. 
»عقی��ق« در ادامه هم��كاري میان »س��عید 
نعمت الله« و »بهرنگ توفیقي« س��اخته شده 
اس��ت، با اين تفاوت كه اين بار نام تهیه كننده 
پركار تلويزيون »محمدرضا ش��فیعي« نیز به 
اين اس��امي اضافه ش��ده و مثلثي را تش��كیل 
داده  اس��ت كه محصول آن مجموعه اي ش��ده 
با ضعف هاي آشكار، توفیق هاي اندك و به هم 

ريخته و مغشوش.
اين اسامي چند سالي است كه در تلويزيون پر 
كار شده اند و مجالي را به كمترين تهیه كننده، 
كارگردان و فیلمنامه نويسي مي دهند. دلیل اين 
پركاري هنوز مشخص نیست! ولي هرچه هست، 
باعث بي عدالتي در میان تهیه كننده هاي قديمي 
و فیلمسازاني شده است كه سال ها با صداوسیما 
همكاري داش��ته اند و اتفاقاً توفیق��ات زيادي 
هم به دس��ت آورده اند؛ يك نمونه از اينها بیژن 
بیرنگ، تهیه كننده با سابقه و خوشنام با كارهاي 
درخش��اني همچون »خانه سبز«، »همسران« 
و »رؤياي ش��یرين دريا« است. مثال هاي ديگر 
داوود میرباقري، حسن فتحي يا امرالله احمدجو 
است سال هاس��ت از دايره س��اخت سريال در 
صداوسیما بیرون گذاش��ته شده اند و در عوض 
شاهد پركاري كارگرداناني مانند بهرنگ توفیقي 
هستیم كه هر چه مي سازند، به جاي پیشرفت 
شاهد پسرفت سريال سازي و جذب مخاطب در 

تلويزيون هستیم. 
   چرا فقط با شكست خورده ها؟

دايره بس��ته اي كه در تلويزيون ايجاد شده تنها 
براي كارگردانان بیكار مانده سینما باز مي شود 
و در غی��ر اين ص��ورت سريال س��از هاي موفق 
سال هاي نه چندان دور سیما، نمي توانند دوباره 

براي تلويزيون سريال بسازند. 
وقتي س��ريال »زيرپ��اي مادر« ك��ه همكاري 
قبلي سعید نعمت الله، فیلمنامه نويس و بهرنگ 
توفیق��ي، كارگردان از تلويزيون پخش ش��د و 
انتقادهاي زيادي به آن ش��د، تصور اين بود كه 
حتي براي اينكه دهن منتقدان بس��ته ش��ود، 
مدت��ي تلويزيون از هم��كاري با اي��ن افراد به 
حالت تعلی��ق در مي آيد و بودج��ه اي كه قرار 
است توس��ط اين زوج هنري به باد داده شود، 

در اختیار هنرمند ديگري قرار مي گیرد، شايد 
كاري متف��اوت را تولید كند،اما ب��از هم دايره 
بس��ته اي كه به وجود آمده، س��ريال »عقیق« 
را به توفیقي و نعمت الله س��پرد تا بیننده هايي 
كه س��عي مي كردند ديالوگ هاي گل درشت و 
نچس��ب »زيرپاي مادر« را فراموش كنند، باز 
هم همان ديالوگ ها را در يك س��ريال جديد 

ببینند. 
جالب است كه از نظر سعید نعمت الله هیچ فرقي 
میان ديالوگ هاي دوره رضاخاني و ديالوگ هاي 
دهه نودي وجود ندارد و همان نوع بیان و كلامي 
كه در »زيرپاي مادر« ش��اهد آن بوديم، اين بار 
هم در يك قالب ديگ��ر مي بینیم. تنها تفاوتش 
اين است كه در س��ريال قبلي خلیل كبابي بود 
كه نقش بزن بهادر و لوطي را ب��ازي مي كرد و 
اين بار »احد ش��یرو« با بازي علیرضا آرا، لوطي 
شده و يكه بزن سريال شده است. فرق نمي كند، 
شخصیت ها در اين سريال بقال باشند يا گزمه، 
لوطي باش��ند يا مرشد، آشپز باش��ند يا خدم و 
حشم؛ همه و همه يك جور حرف مي زنند، يك 

جور ديالوگ مي گويند. 
انگار كه يك دستگاه مكانیكي اينها را از روي هم 
شابلون زده اس��ت. بعید مي دانم خود بازيگران 
هم متوجه بشوند اين ديالوگ هايي كه مي گويند 
معني اش چیس��ت و اصلًا در قصه س��ريال چه 
مي گذرد. فقط عین طوطي يكس��ري ديالوگ 

نامفهوم و پرطمطراق را تكرار مي كنند.
   علي حاتمي تكرار نشدني است

وقتي س��ريالي تاريخي با نگاه ب��ه دوره پهلوي 
اول از تلويزي��ون پخش مي ش��ود، ناخودآگاه 
ذهن بیننده را به قیاس كار با »هزار دس��تان« 
پیش مي برد، مخصوصاً اينكه اكثر سريال ها در 
همان دكور شهرك سینمايي ساخته مي شوند. 
»عقیق« هم به شكل عجیبي با چنین فضايي 
آمیخته است؛ فضايي كه نويسنده فیلمنامه اش 
تلاش كرده نشان دهد چیزي از علي حاتمي كم 
ندارد و مي تواند براي ش��خصیت هاي سريالش 

ديالوگ هاي سنگین قجري بنويسد كه مخلوطي 
از شعر و كنايه و محاوره است، اما در نهايت آنچه 
از ديگ لغ��ات و اصطلاحات موج��ود در ذهن 
نويس��نده »عقیق« مي جوش��د، اگر بي نمك و 
بي مزه نباشد، آنقدر شور و اغراق شده است كه 
نمي تواند رواني و شیريني بیان علي حاتمي را 

متصور شود. 
اصولاً نبايد انتظار داش��ت كه همه سريال هاي 
تلويزيوني در اوج باشند و تنه به تنه سريال هايي 
ا  ز جنس »هزار دس��تان« بزنند، ولي چرا نبايد 
تلويزيون براي خودش اس��تانداردي را تعريف 
كند كه تولیدات زير خط اس��تاندارد حداقل از 

شبكه هاي سراسري پخش نشوند! 
 چرا مديران تلويزيون كه به كار سعید نعمت الله 
به عنوان نويسنده فیلمنامه اعتقاد دارند، از وي 
نمي خواهند فضاي كاري اش را كمي گسترده تر 
كند و خودش را میان ديالوگ نويس��ي قجري 
گم نكند؛ چیزي كه واقع��اً در انجام آن ناتوان 
اس��ت و بیان بازيگران نمي توان��د بیننده را با 

خود همراه كند!
   موسيقي، نكته مثبت »عقيق«

عقیق سريال بدي است با يك موسیقي خوب. 
مي توان گفت تنها خوبي سريال عقیق موسیقي 
آن است كه محصول خلاقیت موسیقايي كارن 
همايونفر است. در كنار موسیقي متن، همايونفر 
با همكاري علیرضا قرباني تیتراژ اين سريال را 

نیز ساخته است. 
علیرضا قرباني كه ي��ك بار با خوان��دن تیتراژ 
سريال به يادماندني »ش��ب دهم«، در يك اثر 
تاريخي مرتبط ب��ا دوره پهلوي اول و همزماني 
آن با دهه محرم را تجربه كرده است، اين بار در 
عقیق، بر اساس ملودي ای كه خودش ساخته و 
تنظیم كارن همايونف��ر، قطعه »عقیق« را اجرا 
كرده است. صداي گرم قرباني وزنه اي براي وزين 

شدن سريال »عقیق« است. 
»عقیق« بعد از دهه اول محرم روي آنتن شبكه 
3س��یما رفت، دقیقاً زماني ك��ه عزاداري هاي 
خیاباني و حضور در تكايا به پايان رسید و مردمي 
كه هنوز در حال و هواي محرم هس��تند، پاي 

تلويزيون مي نشینند.
پیش از آغاز پخش سريال بارها از سوي تلويزيون 
مطرح شد كه »عقیق« و »هاتف« سريال هاي 

محرمي است. 
زماني مرحوم سلحشور درباره ساخت فیلم با 
موضوع روحانیت گفته بود: »چون سینماگر، 
روحانیت را نمي شناس��د و تعريف صحیحي 
از آن ندارد و تنها حوزه را به صورت س��طحي 
مي شناس��د، نه تنها كار خوبي از ح��وزه ارائه 
نمي ده��د، بلك��ه گاهي ه��م انح��راف ايجاد 
مي كند، چون درست نمي شناس��د و با خلق 
و خوي حوزويان و تعريف آنها آش��نا نیست، 
ش��عاري عمل مي كند و فیلم هاي��ش درباره 
روحانیت دم دستي است و نمي تواند روحانیت 
را با همه عمق و عظمتش به تصوير بكشد، در 
ضمن اين شعاري بودن براي مردم زدگي ايجاد 
مي كند و در مخاط��ب واكنش منفي به وجود 
م��ي آورد. « ام��روز آنچه در عقیق ش��اهد آن 
هستیم، چیزي ش��بیه نظر مرحوم سلحشور 
است با اين تفاوت كه فیلمساز مي خواسته به 
موضوع محرم بپردازد، در حالي كه دغدغه اش 

چیز ديگري است.

سريال »عقيق« محصول دايره بسته سريال سازي در تلويزيون 

عتيقه شبانه
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كس��ی كه خ��ود را در مواضع 

تهمت قرار دهد، نبايد كس��ی 

را ملامت كند كه به او سوء ظن 

پیدا می كند.

خان�واده  متلاشي س�ازي  ب�راي  اساس�ا  ماه�واره 
ايراني به اس�تخدام گرفته ش�ده اس�ت و حاص�ل آن را 
ب�ه ص�ورت كم�ي در آث�ار ط�لاق مش�اهده مي كني�م. 
برنامه گفت وگوي فرهنگي با موضوع ماهواره و گس��ترش طلاق 
در جامعه با حضور حس��ن بنیانیان مسئول كمیسیون فرهنگي 
و پیوست نگاري ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي و فاطمه بداغي 
قاضي دادگس��تري از آنتن راديو گفت وگو پخش شد. در ابتداي 
اين برنامه بنیانیان با بیان اينكه آس��یب هاي ماهواره حساسیت 
بس��یاري از افراد جامعه را از بین برده، گفت: اين مس��ئله بايد از 
طريق هنرمندان محبوب در صدا و سیما كه قدرت طنز پردازي 
دارند براي توده مردم تشريح شود. كیفیت ارتباط اعضاي خانواده 
با يكديگر در مثبت بودن وجه و كیفیت كاركرد آن بسیار اهمیت 
دارد. متأسفانه در جامعه ما آثار خانواده مطلوب براي مردم تبیین 
نشده است. مسئول كمیسیون فرهنگي و پیوست نگاري شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي افزود: پاسخگويي به نیاز جنسي زن و شوهر 

به صورتي كه اين نیاز به داخل جامعه كش��یده نشود، نخستین 
كاركرد يك خانواده اس��ت. همچنین آس��ايش و آرامش روحي 
براي اعضاي خانواده اهمیت زيادي دارد تا زمینه رش��د استعداد 
افراد فراهم شود. بنیانیان هدف رس��انه هاي مدرن را در كاهش 
ارتباطات موثر اعضاي خانواده دانست و گفت: هر چه اين برنامه ها 
از كیفیت دور شود، آسیب هاي جديد بروز پیدا مي كند. ماهواره 
اساسا براي متلاشي سازي خانواده ايراني به استخدام گرفته شده 
است و حاصل آن را به صورت كمي در آثار طلاق مشاهده مي كنیم. 
اين كارشناس فرهنگي گفت: زن و شوهر پیش از طلاق رسمي، 
مطمئنا در يك دوره زماني دچار طلاق عاطفي مي شوند و پیش 
از آن كاركرد خانواده از بین مي رود چرا كه عاطفه و محبتي وجود 
ندارد. بنابراين در آسیب اجتماعي تمام اين مراحل بايد مورد توجه 
قرار گیرد. رسانه يك چاقوي دولبه است، اگر كارشناسان، مديران 
و هنرمندان فرهیخته در جامعه س��اماندهي رس��انه را بر عهده 
بگیرند، آثار مثبت رسانه مدرن افزايش پیدا مي كند و در خدمت 
حل مسائل جامعه قرار مي گیرد. در ادامه بداغي با انتقاد از عملكرد 
رس��انه هاي داخلي، گفت: بايد از خود بپرس��یم كه چرا ماهواره 
توانسته تا اين حد ضريب نفوذ خود را افزايش دهد و بايد بپذيريم 
جذابیت هايي كه ماهواره ايجاد كرده بسیار بالا بوده است و رسانه 
داخلي نتوانسته به خوبي رقابت كند. ما هنوز قانون ممنوعیت به 
كارگیري تجهیزات ماهواره اي داريم و برخوردهاي ناصحیحي هم 
در جمع آوري اين ابزارها و گیرنده ها داشته ايم اما اجراي ناموفقي 
داشته ايم. يكي از دلايل آن اين اس��ت كه مردم ما هنوز توجیه 

نشده اند كه اين قانون به مصلحت خانواده هاي آنها ست. 

بنيانيان: 

شاه آبادي در نشست نخستين جشنواره رزمواره مدافعان حرم:ماهواره براي متلاشي كردن خانواده ايراني به كار گرفته شده است
وظيفه رسانه الگوسازي از مدافعان حرم است

مع�اون س�ازمان صداوس�يما وظيف�ه رس�انه مل�ي را الگو س�ازي مناس�ب، 
عن�وان ك�رد و مدافع�ان ح�رم را بهتري�ن گزين�ه ب�راي اي�ن ام�ر دانس�ت. 
حمید شاه آبادي، معاون صدا رسانه ملي در نشست رسانه اي رزمواره مدافعان حرم، زنده نگه 
داشتن ياد مدافعان حرم را يك رسالت رسانه دانست و يكي از نقش هاي اين رزمواره را تبیین 

استراتژي نظام در رابطه با استكبار جهاني كه ايران سردمدار آن است، معرفي كرد. 
معاون صدا گفت: امروز در جهان اسلام هیچ رخدادي بدون در نظر گرفتن نقش ايران 
میسر نیس��ت. مدافعان حرم كساني هستند كه اس��تراتژي امروز نظام به پشتوانه آنها 

صورت مي گیرد. 
شاه آبادي خلق يك اثر هنري را در گرو دريافت لحظات حساس دانست و گفت: امروز زمان 
آن گذشته است كه يك سري هنرمند يا نويسنده محدود در يك اتاق دربسته بنشینند و در 
مورد ارزش هاي انقلاب بنويسند. امروز همه اين فرصت را دارند كه در تبیین اين ارزش ها 
نقش ايفا كنند. ما نیز در رسانه خود به اين مشاركت احتیاج داريم. امیدوارم رزمواره بتواند از 
اين فرصت استفاده كند. علي اصغر جعفري، مدير عامل موزه انقلاب اسلامي و دفاع مقدس 
و رئیس سازمان هنري و امور س��ینمايي دفاع مقدس ديگر سخنران اين نشست خبري 
بود، وي در آغاز ضمن تقدير از برگزار كننده ها و فعالان اين رزمواره اظهار كرد: مدافعان 
حرم بخشي از ظرفیت هاي انقلاب اسلامي را شكل مي دهند چون تاريخ انقلاب اسلامي 
نشان داده هر گاه نیازي احساس شود مردم پشت انقلاب و رهبر فرزانه شان ايستاده اند، 
براي همین وظیفه رسانه اس��ت تا اين ظرفیت ها را در قالب بخش هاي مختلف هنري و 
رسانه اي تصوير كند. با اين هدف اين رزمواره شكل گرفت و به امید خدا نخستین دوره آن 
را به بهترين نحو برگزار خواهد كرد. بهنام احمدپور مباركه، مدير شبكه راديويي ايران نیز 
كه دبیري اين جشنواره را بر عهده دارد ضمن بیان بخش هاي مختلف اين جشنواره از به 

راه افتادن راديو تصويري راديو ايران در هفته جاري خبر داد.

    جواد محرمي
 به نظر مي رسد اگر قرار است اعتماد به فيلمسازان وجود 
داشته باشد و به تدريج شوراي پروانه ساخت حذف شود، 
حسين مهدويان آنقدر به گردن سينماي دفاع مقدس و 
انقلاب اسلامي دين دارد كه از حالا بتوان براي او چنين 
حقي قائل شد و بدون بررسي فيلمنامه مجوز ساخت داد. 
معطل ماندن فیلمسازي چون حسین مهدويان پشت سد 
شوراي پروانه ساخت با وجود كارنامه اي پربار در ساخت آثار 

منطبق بر منافع ملي نمي تواند توجیهي داشته باشد. 
مهدويان برنده دو س��یمرغ بهترين فیلم از جشنواره فجر 
در دوسال متوالي است و توانس��ته تكنیك سینمايي خود 
را در سینماي بي حال و رمق كشور به رخ بكشد و برخلاف 
بسیاري از آثار اين س��ال هاي س��ینماي ايران فیلم هايي 

منطبق با منافع ملي بسازد. 
مهدويان در زمانه اي كه سینماي دفاع مقدس بیش از هر 
زمان ديگري در مهجوريت به سر مي برد، آثاري ارزشمند 
درباره دو سردار بزرگ دفاع مقدس ساخت و توجهات را به 
سمت سردار جاويدالاثر محمد متوسلیان جلب كرد، پیش از 
آن مهدويان توانسته بود با سريال تلويزيوني آخرين روزهاي 
زمستان نگاه ها را به تلويزيون جلب كند و قصه دلاوري هاي 
س��ردار ش��هید حس��ن باقري را بازنمايي كند. بسیاري از 
مردم محمد متوسلیان و حسن باقري را از دريچه دوربین 

مهدويان شناخته اند. 
»ماجراي نیم��روز« او اما خود حماس��ه اي در س��ینماي 
كشور رقم زد؛ اثري كه براي اولین بار عمق فجايع گروهك 
تروريس��تي منافقین در ابتداي انقلاب را به بهترين شكل 

روايت و همه نگاه ها را به خود جلب كرد. 
مهدويان پیش از س��اخت فیلم هاي داستاني مستندهايي 
درباره شهداي غواص و حزب الله لبنان نیز در كارنامه دارد. 
سؤال اينجاست كه چرا مس��ئولان فرهنگي خاصه شوراي 
پروانه ساخت فیلم هاي سینمايي به فردي چون مهدويان 
كه كارنامه اي پربار در ساخت آثار همسو با منافع ملي دارد، 
اعتماد نمي كند. اين بي اعتمادي در حالي رقم مي خورد كه 
اخیراً ابراهیم داروغه زاده، معاون نظارت و ارزشیابي سازمان 
سینمايي از تلاش براي حذف شوراي صدور پروانه ساخت 
فیلم هاي سینمايي سخن گفته و به اين اشاره كرده است كه 
اين شورا به برخي فیلمسازان چون اصغر فرهادي، ابراهیم 
حاتمي كیا و رسول صدرعاملي بدون بررسي فیلمنامه مجوز 

ساخت فیلم ارائه مي دهد. 
به جرئت مي توان گفت كارنامه سینمايي مهدويان با وجود 

س��ن پايین وي نه تنها چیزي كمتر از اف��رادي چون اصغر 
فرهادي و رسول صدرعاملي ندارد بلكه به لحاظ انطباق آثار 
وي با منافع ملي، سینماي اين جوان دهه شصتي امتیاز بسیار 
بالاتري كسب مي كند. حتي فیلمس��از بزرگ دفاع مقدس 
چون ابراهیم حاتمي كیا نیز در كارنامه اش آثار توقیفي چون 
»گزارش يك جشن« درباره حوادث سال 88 را دارد يا فیلم 
»به نام پدر« از وي جزو آثاري محسوب مي شود كه در زمان 
خود بسیار مناقشه انگیز شد. با اين حال نظام سینمايي آنقدر 
به اين فیلمساز اعتماد دارد كه براي وي حقي جداگانه قائل 
مي شود، حتي اصغر فرهادي نیز فیلمسازي است كه آثار او 
به لحاظ محتوايي همواره با انتقاداتي مواجه بوده است، اما به 

اين فیلمساز نیز اعتماد مي شود. 
جالب اس��ت كه مهدويان براي جلب اعتماد شوراي پروانه 
ساخت حتي حاضر شد دست به تعويض تهیه كننده بزند و 
شخصي چون سید محمود رضوي را به عنوان سینماگري 
ارزشي معرفي كند، اما تلاش هاي اين تهیه كننده نیز هنوز 
به سرانجام نرس��یده اس��ت. رضوي چند روز پیش درباره 
سختگیري ها براي گرفتن مجوز فیلمنامه »لاتاري« نوشته 
بود: »اين روزها در مورد عدم صدور پروانه س��اخت لاتاري 
خیلي دارم كظم يادداشت و توئیت مي كنم، دعا كنید خدا 

به ما صبر تحمل اين نوع مديريت را عطا كند.«
دو روز پیش خبري غیررسمي درباره اخذ مجوز فیلمنامه 
مهدويان در فضاي مجازي دس��ت به دست ش��د، اما اين 
خبر پس از مدتي تكذيب شد. حالا چندماهي مي شود كه 
اين فیلمساز جوان و جسور كش��ورمان براي ساخت فیلم 
تازه اش پشت سد ش��وراي پروانه س��اخت گیر كرده است 
و اگر بخواهد فیلم��ش را از همین امروز ه��م آغاز كند، به 
طور حتم به جشنواره فجر نمي رسد. خوب است مهدويان 
نیز جزو فیلمسازاني قرار بگیرد كه به او براي ساخت فیلم 

اعتماد مي شود.

نگاهي به ساختارهاي كهنه و ناكارآمد شوراي پروانه ساخت 

مهدويان چگونه بايد برادري اش را ثابت كند؟

داوودميرباق��ري، حس��ن فتحي 
يا ام��رالله احمدجو سال هاس��ت 
از داي��ره س��اخت س��ريال در 
گذاش��ته  بي��رون  صداوس��يما 
شده اند و در عوض شاهد پركاري 
كارگردانان��ي م��ال آور هس��تيم

محمد  صادقی     رسانه  ملی


